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Vragen of opmerkingen, bel of mail naar: 

info@collectiefmiddengroningen.nl 

06-23064596 (Isabel) 

Bezoek ons op: 

www.collectiefmiddengroningen.nl 
 

Wilt u niet langer onze kwartaalbrief ontvangen, dan kunt u zich hiervoor afmelden via 

 isabelweinbeck@collectiefmiddengroningen.nl 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

PRIKBORD 

Ruimte voor bufferstroken! 

Voor meer info zie blz. 9! 

AGENDA 
Wat: Startbijeenkomst Akkervogelmonitoring 
Wanneer:  22 april 2023 
Waar:   Hornhuizen 
Wie:   Akkervogelvrijwilligers 
 

Foto: Wim Hartman 

Slechtvalkkasten beschikbaar! 

Op kantoor staan nog een paar 

slechtvalkkasten. Heeft u of weet u 

daar nog een mooie plek voor? 

Neem dan contact op met Menze 

Hofman. 

mailto:info@collectiefmiddengroningen.nl
https://collectiefmiddengroningen.nl/
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Het broedseizoen is van start gegaan en de 
eerste grutto’s zijn gespot. Menze Hofman 
blikt vooruit op de werkzaamheden die plaats 
gaan vinden en kijkt terug naar de stappen 
die al genomen zijn. 
Met de komst van het nieuwe GLB is er ook 
veel werk bijgekomen voor het CMG en 
daarom zal er extra personeel  bij komen om 
het team te versterken. 
 
De startbijeenkomsten in de 
weidevogelgebieden hebben plaats gevonden 
en de succesvolle stageperiode van Mirthe 
Fluks is inmiddels afgerond.   
 
Eind maart vond de ALV plaats. Het was een 
geslaagde avond waarin alle punten 
besproken en vastgesteld zijn. Tijdens de ALV 
werd ook bekend gemaakt dat er een nieuwe 
kantoorruimte komt, namelijk in Het Geweide 
Hof  van de familie Van Zanten. In deze 
kwartaalbrief staat een portret van hen. Wim 
en Henk zijn weer op pad geweest om Piet, 
Vera en Jaap te interviewen. Piet is jaren 
geleden  omgeschakeld naar biologische 
landbouw.  
 
U heeft het misschien al wel eens voorbij zien 
komen, struweel. Via de NPI, via ANLb, maar 
nu ook in het GLB. Maar wat is nu struweel en 
wat doet het voor de biodiversiteit? 
 
Het project Kringloopcoöperatie Noordelijke 
Kleischil is druk in ontwikkeling. Janny vertelt 
over de actuele stand van zaken. 
 
Voor het eerst hebben wij dit kwartaal een 
kwartaalkruidje, waarin een (on)kruid even in 
een ander perspectief wordt gezet.  
 
Als laatste komt in vogelkennis de kievit aan 
bod. Een kenmerkende vogel en onmisbaar in 
ons werkgebied. 
 
 
 

INHOUD 
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Nieuwe ANLb periode, 

nieuwe wetgeving, nieuwe 

uitdagingen 

In het najaar van 2022 zijn Isabel 

en ik met bijna alle beheerders van 

het gebied van Collectief Midden 

Groningen in gesprek geweest. 

Wat een mooie (kennismakings) 

gesprekken waren dat, en hoe 

waardevol! 

Samen liepen we de wetgeving 

rondom het nieuwe GLB door en keken gelijk naar het 

bestaande beheer van de beheerder. Het gesprek 

kwam snel op wat overgenomen kon worden en wat 

mogelijkheden zijn om én mee te doen aan ANLb én 

ook nog in “goud” te komen, een hele puzzel welke 

omlijst is met (nog steeds) onduidelijkheden vanuit de 

wetgeving. Zo langzamerhand worden de contouren 

duidelijker, we kunnen beheer gaan vastleggen en op 

sommige plaatsen iets uitbreiden.                                                       

Absoluut complimenten voor de inzet en 

bereidwilligheid van onze beheerders, ieder denkt op 

haar of zijn eigen manier mee en stelt kritische vragen 

en vraagt naar mogelijkheden, daar krijg ik persoonlijk 

erg veel energie van en geeft tegelijk de 

betrokkenheid van de beheerders aan. 

Lastig is de 4% uit productie halen, nu moet met 96% 

productieland 100% betaald gaan worden. En 

natuurlijk zijn hier de landschapselementen en sloten 

voor in te zetten, maar het lijkt toch alsof de boer 

moet intensiveren om hetzelfde te gaan verdienen. 

Zelf had ik graag een komma achter deze maatregel 

gezien; “4% niet productief inrichten, en inzetten voor 

natuurmaatregelen” dan zou het 

mes aan twee kanten snijden als de 

4% voor ANLb ingezet had kunnen 

worden. 

Op dit moment hebben wij het 

grootste deel van het beheer 

kunnen intekenen en gaan we in 

de komende weken de 

beheerbijlagen versturen.  

De dronepiloten zijn druk bezig 

met testvliegen en vliegbrevetten 

halen, het belooft echt veel goeds 

voor het komende seizoen, de startbijeenkomsten zijn 

geweest en goed bezocht, erg leuk zijn de onderlinge 

contacten tussen vogeltellers, dronepiloten en 

beheerders, zij leren elkaar kennen en samen gaan zij 

met het beschermen en monitoren van de 

weidevogels aan de slag. 

Binnen ons team is ruimte voor een extra 

medewerker ANLb, de vacature is geuit en de eerste 

reacties hebben we binnen. Ook staat de verhuizing 

naar Garmerwolde de komende maanden in onze 

agenda, het kantoor in Slochteren is te klein voor ons 

team en we krijgen in Het Geweide Hof een ruime en 

lichte plek terug, mooi tussen de verschillende 

vormen van beheer en goed bereikbaar, wij zijn er erg 

blij mee. 

Op naar een nieuwe seizoen, de eerste grutto’s zijn 

gesignaleerd in onze weidevogelgebieden en nog even 

en de valse zaaibedden kunnen gemaakt worden met 

aansluitend inzaaien van beheerpakketten, ik wens 

iedereen goede samenwerking en een succesvol jaar! 

- Menze Hofman 

Foto: Wilco van der laan 
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Startbijeenkomsten weidevogelgebieden 

Op 23 februari, 6 maart en 13 maart waren de 

startbijeenkomsten van de weidevogelgebieden. 

Beheerders, vrijwilligers en dronepiloten kwamen bij 

elkaar om het nieuwe broedseizoen te bespreken. Uit 

alle bijeenkomsten bleek dat er vooral behoefte was 

aan een goede onderlinge communicatie en 

samenwerking. In het broedseizoen zijn er namelijk 

verschillende partijen actief en dan is het belangrijk 

dat men van elkaar weet wie wanneer wat doet. 

Zodat de verstoring minimaal blijft, maar ook dat men 

de monitoring op elkaar kan aanpassen. In 2023 zullen 

wij met verschillende systemen blijven werken. De 

BMP telling zal weer onder begeleiding van SOVON 

plaatsvinden met behulp van onze eigen 

(gecertificeerde) tellers. Daarnaast zal de 

boerenlandvogelmonitor gebruikt blijven worden en 

zijn de stalkaarten uitgedeeld. Het komende 

broedseizoen wordt er gebruik gemaakt van een 

nieuwe drone. De dronepiloten hebben hiervoor al 

verschillende testvluchten gevlogen en zijn erg 

enthousiast. Tijdens de bijeenkomsten was de drone 

te bewonderen en werd er door de dronepiloten 

uitgelegd hoe hij werkt. 

 

 

ALV 2023 

Op woensdag 29 maart was de ALV 2023. Na een 

goede opkomst van leden opende voorzitter Koos 

Koop de vergadering. Het CMG heeft de afgelopen 

jaren een behoorlijke groei doorgemaakt, niet alleen 

in het ANLb, maar ook in projecten. Deze groei vraagt 

om een personele groei. Vanwege deze groei wordt 

Menze Hofman per 1 mei directeur van het CMG, 

komt er nog een medewerker ANLb bij en zal er een 

financieel medewerker (vanuit kantoor Vreugdenhil) 

bijkomen. Ook zal Hinderi Tamminga (vrijwilliger bij 

CMG) het team komen versterken met onder andere 

het bijhouden van de website en andere digitale 

taken. Ook krijgt het CMG een andere kantoorruimte, 

namelijk in Het Geweide Hof van de familie Van 

Zanten te Garmerwolde. 

Tijdens de vergadering werden de financiële stukken 

besproken en vastgesteld. De vergadering zou worden 

afgesloten met een presentatie van Pieter van der 

Valk, maar die moest zich helaas afmelden. In plaats 

daarvan hield Janny Kooistra een interessante 

presentatie over het project Regionale 

Kringloopcoöperatie.  

Afscheid stagiaire Mirthe Fluks 

Vanaf 1 februari 2023 kwam stagiaire Mirthe Fluks ons team 

versterken. Dit was de eerste keer dat het collectief een 

stagiaire onder haar hoede had. Het opvangen en begeleiden 

van een stagiaire vraagt even wat planning en aanpassing, 

want deze meeste collega’s werken parttime en zijn flexibel 

met hun kantooruren. Gelukkig was Mirthe ook flexibel en 

stond open voor alle activiteiten die er gepland waren. Zo was 

zij aanwezig op een aantal startbijeenkomsten, meerdere 

overleggen, de ALV en ook op bezoek bij beheerders. Naast 

verschillende bezoeken heeft ze ook kennis kunnen maken 

met de verschillende kantoortaken. Kortom een veelzijdige 

stageperiode die helaas tot een einde is gekomen. Wij wensen 

Mirthe dan ook heel veel succes met haar studie en hopen 

haar in de toekomst zeker nog eens tegen te komen, hetzij als 

collega, hetzij als beheerder.  

Wij vonden het erg fijn om 
Mirthe als stagiaire te mogen  
begeleiden en hopen dat wij in 
de toekomst vaker stagiaires  
mogen ontvangen en  
begeleiden.  

Foto: Wilco van der Laan 
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Portret van Piet, Vera en Jaap van Zanten 
 

Aan de keukentafel 
begint Piet over het 
huis waar ze nu in 
wonen. "De oude 
woning verkeerde in 
een slechte staat en 
wel zodanig, dat we 
hebben besloten 
nieuw te bouwen. De 

nieuwbouwplannen hebben we voornamelijk zelf 
uitgewerkt en voorgelegd aan de voormalige 
gemeente Ten Boer. Na enige bezwaren van de 
gemeente en aangebrachte wijzigingen kregen we 
goedkeuring en hebben vervolgens de bouw door een 
aannemer laten uitvoeren met deze nieuwe woning 
als resultaat. 
 
Even teruggaan in de historie; onze familie heeft een 
lange geschiedenis van boeren waarbij ik de 5de 
generatie ben. Rond ± 1840 is mijn betovergrootvader 
op deze plaats aan de Geweideweg neergestreken en 
begonnen met ongeveer 25 hectare land. In 1870, 
nadat het Eemskanaal was gegraven, is de 
oppervlakte uitgebreid naar ± 33 hectare. Toendertijd 
en vele jaren daarna was het een gemengd bedrijf 
met koeien, schapen, paarden en akkerbouw, waarbij 
graan, erwten, bonen, vlas en suikerbieten werden 
geteeld. De grond was en is niet geschikt voor de teelt 
van aardappelen vanwege de zware, kalkarme 
kleigrond, ook wel woud-eerd gronden genoemd. Aan 
de zuidzijde van het Eemskanaal konden wel 
fabrieksaardappelen worden geteeld. 
 
Na 1970 vond de ontmenging plaats en ging mijn 
vader over op alleen akkerbouw. In 1982 ben ik een 
akkerbouwbedrijf begonnen aan de Bovenrijgerweg 
met een bouwplan van granen, koolzaad en 
suikerbieten en in 1987 heb ik het ouderlijk bedrijf 
aan de Geweideweg overgenomen, met eenzelfde 
bouwplan als aan de Bovenrijgerweg. 
 
Omschakeling naar biologische landbouw 
Het bedrijf aan de Bovenrijgerweg bestond 
aanvankelijk uit 17 percelen welke ik na interne 
herverkaveling heb teruggebracht naar 6 met een 
oppervlakte van 42 hectare. Op het bedrijf aan de 
Geweideweg was het aantal percelen onder leiding 
van mijn vader al tot een minimum teruggebracht, 
met als doel efficiënter te kunnen werken en minder 
kant- en randverlies. Op beide bedrijven werden de 
gewassen gangbaar geteeld tot 1999 waarbij destijds 
de eerste stappen zijn gezet in omschakeling naar 
biologisch boeren. De omschakeling vond gefaseerd 
plaats; eerst met 28 hectare en in 2002 was het 
bedrijf volledig biologisch gecertificeerd met nu een 

oppervlakte van 114 hectare." Op de vraag waarom 
omgeschakeld is zegt Piet: "ik ging nadenken over de 
voortgang en toekomst van het boerenbedrijf; welk 
doel wil ik nastreven? Na bezoek aan een lezing op 
het gebied van de graanteelt werd me voorgehouden 
dat er met meer kunstmest en bestrijdingsmiddelen 
wel 10 tot 13 ton tarwe per hectare van het land kon 
worden gehaald. En toen dacht ik: die weg wil ik niet 
op; steeds intensiever en dan een overschot aan 
graan, dat drukt de prijs terwijl de kosten stijgen.  
Uiteraard bracht de overstap naar biologisch wel 
uitdagingen met zich mee, vooral omdat je 
instrumenten zoals het toepassen van kunstmest en 
gewasbeschermingsmiddelen niet meer kunt en mag 
gebruiken. In die zin ben je in grotere mate afhankelijk 
van de natuur, waarbij het voorkomen van onkruiden, 
ziekten en plagen een grote invloed hebben op de 
opbrengst, terwijl je niet kunt bijsturen. Om een 
voorbeeld te noemen: Jaren geleden kreeg ik bezoek 
van een Zeeuwse boer en die vroeg: als je ziekte krijgt 
in het gewas, wat dan? Toen zei ik: ik sta erbij en kijk 
ernaar en denk, volgend jaar nieuwe ronde, nieuwe 
kansen. Er zitten nu eenmaal risico’s aan het 
ondernemerschap als boer en zeker bij de biologische 
manier van boeren. Toch is het zo dat de veerkracht 
en weerstand van de natuur veel groter is dan 
gedacht mits je goeie vruchtwisseling toepast. Dat is 
ook een voorwaarde van de SKAL, dat is de instantie 
die jouw bedrijf als biologisch certificeert en 
controleert. In het informatiecentrum Het Geweide 
Hof, dat bij de boerderij hoort, heeft mijn vrouw Vera 
regelmatig uitleg gegeven over de biologische 
landbouw. Schoolklassen maakten kennis met de vele 
verschillende graansoorten en mochten dan hun eigen 
brood bakken.   
 
Ik vind dat voedsel beter gewaardeerd moet worden. 
We hebben in Nederland een slechte eetcultuur, heel 
veel voor heel weinig. Het zou een goeie zaak zijn als 
de omvang van de biologische landbouw inclusief de 
afzetmarkt zou toenemen maar dan moet het 
omschakelproces beter gefaciliteerd worden, vooral 
de eerste jaren is het heel moeilijk. Bijvoorbeeld in 
Oostenrijk is het aandeel bio landbouw behoorlijk 
groot (25 %) omdat de overheid het enorm stimuleert. 
Ook hier zou vanuit de overheid een stimulans 
moeten uitgaan om de biologische sector te laten 
groeien. In het verleden is er een landelijke 
stimuleringsregeling geweest vanuit het Ministerie 
van Landbouw onder bewind van Hajo Apotheker (2de 
kabinet Kok, 1999). Voor deze stimuleringsregeling 
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was aanvankelijk  10 miljoen gulden beschikbaar als 
omschakelingssubsidie, waarbij in de akkerbouw 
aanspraak kon worden gemaakt op 500 gulden per 
hectare. We hebben de vereiste formulieren 
persoonlijk in Dordrecht afgeleverd en de verbazing 
aldaar was groot: komen jullie deze formulieren 
helemaal vanuit Groningen naar hier brengen? 
Vanwege het grote aantal aanmeldingen moest er 
worden geloot, waarbij een rangschikkingsnummer 
werd toegewezen, in ons geval nummer 37. 
Aanvankelijk kregen we een afwijzing op ons 
subsidieverzoek omdat de pot eerder leeg was. 
Echter, nadat minister Apotheker het totaalbedrag 
met nog eens 5 miljoen gulden had verhoogd, 
kwamen we toch in aanmerking voor de regeling. 
 

(Bio)diversiteit 
Ons bio bouwplan is heel divers en bestaat uit tarwe, 
gerst, rogge, spelt, emmer, kapucijners, groene 
erwten, blauwmaanzaad en luzerne. We telen 7 
hiervan in 1 seizoen. Toen we nog gangbaar waren 
was de rotatie veel beperkter. Het natuurbeheer van 
circa 12 hectare bestaat uit kruidenrijke akkerranden, 
wintervoedselveldjes, vogelakkers en geeft een 
toegevoegde waarde aan het biologisch bedrijf, vooral 
omdat insecten worden aangetrokken waarvan 
bepaalde soorten als plaagbestrijder kunnen optreden 
in granen of peulvruchten. 
 
De agrarische natuurvereniging 'Ons Belang' is in 2004 
begonnen met akker- en weidevogelbeheer. Wij 
waren de laatste club, de andere verenigingen in de 
Provincie Groningen waren er al. Onder Bleeker werd 
Ons Belang naderhand alleen akkervogelgebied en is 
het weidevogelbeheer er afgehaald. Dat was erg 
jammer, maar we vonden een half ei beter dan de 
lege dop. Ons bedrijf kreeg akkerranden van 3, 6 of 9 
meter breed, alsmede wintervoedselveldjes. Dat werd 
een vast onderdeel op het bedrijf en opgenomen in de 
GO lijst. Door in 2016 de krachten te bundelen (ANLb, 
Collectief Midden Groningen) ontstond een sterkere 

onderhandelingspositie tegenover de Provincie inzake 
het verkrijgen van subsidies, pilotgelden en dergelijke. 
Mijn voorkeur was destijds het vormen van 1 
provinciaal collectief, echter, de drie huidige 
collectieven vormen gezamenlijk een robuuste 
organisatie voor het agrarisch natuurbeheer. Van de 
beheervergoeding voor de verschillende pakketten 
wordt een redelijk percentage ingehouden voor de 
organisatiekosten. Boeren zijn pragmatische mensen 
en ik vraag me af of er niet ongevraagd te veel geld 
naar onderzoek en organisatie gaat, tenslotte wordt 
hiervoor ‘boerengeld’ gebruikt." 
 

De toekomst 
"Het wordt ons als boer niet gemakkelijk gemaakt, 
maar ik ben optimistisch van aard stelt zoon Jaap die 
net aangeschoven is." Hij gaat straks het bedrijf 
overnemen en wil zich toespitsen op de teelt van 
oude gewassen. Jaap heeft een opleiding 
communicatie aan HBO gestudeerd en woont met zijn 
gezin in Ten Boer. Piet heeft voor zijn 
beroepsopleiding de middelbare landbouwschool plus 
nog 1 jaar hogere landbouwschool gedaan. Piet: "ik 
ben geen studiebol en na dat ene jaar hogere 
landbouwschool vond ik het wel genoeg en ben de 
praktijk ingegaan."  
 

Tot slot 
Op de vraag of er geploegd wordt zegt Piet: "we zijn 
zuinig op de bodem, maar hebben met niet-kerende 
grondbewerking geen goeie ervaringen. Vroeger 
ploegden we tot 28 cm diepte maar tegenwoordig is 
dat 15-17 cm. Je houdt onkruiddruk, één van de 
nadelen voor een bio boer, beter in de hand. Mijn 
werk is mijn hobby en dat is biologisch boeren, 
hetgeen ik nog enige jaren hoop te doen." Het 
biologisch bedrijf wordt bestierd door Piet, Vera en 
zoon Jaap. Ze hebben liever geen foto van zichzelf in 
de kwartaalbrief, eentje van de boerderij is genoeg.  
 

Henk van der Molen 
  

Foto’s: Wim Hartman 
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Struweel 
 
 
 
 
 
 
Struwelen kwamen vroeger veel voor in Noord 
Groningen, langs paden wegen, maren, sloten en 
dijken. Ook de pestbosjes, de plek waar vee gestorven 
door de veepest werd begraven ver weg van het 
boerenerf, kwamen in de provincie voor. Door de 
ruilverkaveling zijn veel van deze struwelen 
verdwenen. Er komen door het onderhoud aan de 
bermen niet zomaar nieuwe struwelen bij, deze 
worden immers weggemaaid voordat de jonge loten 
in ontwikkeling kunnen komen. 
 
Struwelen zijn begroeiingen van struiken en bomen 
die meestal niet hoger worden dan 5 meter. het zijn 
vaak houtige soorten planten met doorns en in 
tegenstelling tot de meeste bomen komen deze tot 
bloei met vruchtzetting. De meidoorn, sleedoorn, 
wilg, wilde liguster, vuilboom, hazelaar, hondsroos en 
lijsterbes zijn voorbeelden van struweel. Deze 
beplanting levert veel voedsel, nestel- en 
schuilgelegenheid op. De vogels kunnen de struiken 
ook gebruiken als zangpost of als uitkijkpost. Vooral 
de doornige planten als de meidoorn, sleedoorn en 
hondsroos bieden een goede schuilgelegenheid voor 
de kleinere vogels tegen predatoren. In het 
broedseizoen profiteren er vele kleine zangvogels van 
zoals ringmus, bosrietzanger, grasmus, groenling, 
kneu en winterkoning. In de trektijd en in de winter 
komen daar nog soorten bij als lijsters, putters en 
gorzen. (1)  
 
Nieuwe aanplant van struweel is een verrijking van 
het landschap en een grote verbetering voor het 
leefgebied van kleine zangvogels. Zelfs een enkele 
meidoorn in een overhoekje, kan al een grote invloed 
hebben op de biodiversiteit. Wel is het van belang te 
kijken waar men het struweel plant. Een mooi  
 

 
 
 
 
 
 
 
voorbeeld is aanplant van solitaire struiken langs de 
wintervoedselveldjes. Dit betekent een grote 
verbetering van het leefgebied van de grauwe gors, 
die na jarenlang bijna niet gezien te zijn geweest in 
Groningen, nu toch weer in grotere aantallen 
aanwezig is (2). Het is daarentegen niet wenselijk om 
struwelen aan te planten nabij een weidevogelgebied 
met plasdrassen, omdat de weivogels graag van zich 
af kijken.  
 
Het planten van struwelen gebeurt in de periode van 
half november tot half maart. Het is belangrijk te 
kiezen voor inheemse soorten, omdat deze de 
grootste bijdrage hebben aan de biodiversteit. 
Voorbeelden zijn;  eenstijlige meidoorn( Crataegus 
monogyna), sleedoorn (Prunus Spinoza), hondsroos 
(Rosa Canina) (2) Voor een struweelhaag worden er 2 
struiken per meter geplant. Het liefst plantsoen wat 3 
jaar oud is en 80-100 cm hoog. De aanplant moet de 
eerste jaren beschermd worden tegen vraat van vee 
en reeën, en de ondergrond moet de eerste twee jaar 
vochtig gehouden worden in de drogere periodes. 
Ook is het onkruidvrij houden de eerste jaren van 
belang. De planten mogen de eerste jaren vrijuit 
groeien. Struwelen zet men eens in de 6 jaar of eens 
in de 12 jaar af. Afzetten is het snoeien zo’n 10 tot 20 
cm boven de grond zodat de struiken en bomen 
daarna weer mooi vol dichtgroeien. (3) 
 
Heeft u interesse in de aanplant van struweel of heeft 
u vragen hierover dan kunt u contact opnemen met 
Menze Hofman of Isabel Weinbeck. 
 
Bronnen; 
(1) https://www.wierde-en-dijk.nl/projecten/struweel.htm 
(2) Koole 2018, Ecologische begeleiding aanplant solitair struweel 15 
december 2018 
(3)https://landschapsbeheergroningen.nl/media/1757/plantinstructie_stru
weelhaag_web.pdf 

Foto: Wim Hartman 

Foto: Ria Boven 

https://www.wierde-en-dijk.nl/projecten/struweel.htm
https://landschapsbeheergroningen.nl/media/1757/plantinstructie_struweelhaag_web.pdf
https://landschapsbeheergroningen.nl/media/1757/plantinstructie_struweelhaag_web.pdf
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Het project Kringloopcoöperatie 
Noordelijke Kleischil gaat verder! 
 
Wat houdt dit project in? 
We onderzoeken of het oprichten van een coöperatie 
voor en door boeren, positief uitwerkt op het meer 
sluiten van de kringlopen in de eigen regio. In het 1ste 
jaar waarin we onderzochten waar de mogelijkheden 
liggen, bleek dat boeren hun focus hebben op 
mogelijkheden die uit de markt gehaald moeten 
worden, bv. zelf composteren van lokale maaisels. Om 
dit idee aan de gang te krijgen, hebben we contact 
gezocht met de organisatie Agricycling, die in 
Friesland al 2 jaar doen, wat wij in dit project beogen. 
Vanuit deze organisatie is Pieter van der Valk 
inmiddels betrokken bij ons project.  
 
Stand van zaken voorjaar 2023 
In februari hebben in een bijeenkomst in Leens de 
aanwezige boeren zich unaniem positief uitgesproken 
over het plan om bermmaaisels te composteren op 
het eigen erf via de coöperatie Noordelijke Kleischil. 
We zijn met een paar boeren in gesprek om in het 3e 
kwartaal van dit jaar uitvoering te geven aan deze 
manier van circulair werken. Tegelijkertijd lopen er 
gesprekken met Gemeente Het Hogeland. 
 

 

De brandnetel 
 
Een niet welkome plant in menig tuin. Wie regelmatig 
in de tuin of buiten komt heeft zich vast wel eens 
geprikt aan deze plant. De brandharen aan de 
bovenkant en de randen van de bladeren en de 
stengels kunnen nare jeukende irritatie veroorzaken 
op de huid. Veel mensen weren deze plant dan ook uit 
hun tuin en omgeving. Ook op landbouwgrond is dit 
‘onkruid’ niet gewenst. De brandnetel groeit graag op 
een stikstofrijke bodem en kan daar ook erg gaan 
woekeren. Maar wat betekent deze plant voor de 
biodiversiteit? 
 
Zowel de grote als de kleine brandnetel zijn belangrijk 
als waardplant voor de monofage rupsen van 
sommige dagvlindersoorten, waaronder atalanta, 
dagpauwoog, gehakkelde aurelia en kleine vos. Ze 
leggen hun eitjes op de brandnetel en de rupsen 
voeden zich met de bladeren. De brandnetel vervult 
hiermee dus een belangrijke schakel in de 
biodiversiteit. 
 
 

 
 
Zij willen graag meedoen met deze pilot voor dit jaar 
om ook handen en voeten te geven aan de 
duurzaamheidsgedachte, het circulair denken. Dat 
betekent als eerste stap dat bermmaaisel niet meer 
(juridisch) gezien wordt als afval, maar als 
grondstof/voortgezet gebruik. We hopen dat voor het 
zomerreces van de gemeente rond te hebben middels 
een collegebesluit. Praktisch gezien is het derde spoor 
dat we de businesscase goed uitwerken en het 
werkplan voor deze uitvoering verfijnen zodat we 
straks in een korte periode kunnen doen wat we 
beogen: van lokale bermmaaisels hoogwaardige 
compost maken dat de boer gebruikt voor 
bodemverbetering.  
 
Het proces van CMC-compostering (controlled 
microbiological composting) delen we uiteraard met 
belangstellenden. We zullen tevens een excursie 
organiseren naar één van de deelnemende boeren.  
 

Janny Kooistra 
 
 
 
 
 
 

 
 
De brandnetel is een eetbare plant en heeft een lange 
geschiedenis van gebruik in de traditionele 
geneeskunde.  
 
De brandnetel wordt traditioneel gebruikt om 
verschillende aandoeningen te behandelen, 
waaronder allergieën, artritis, nierproblemen en 
huidaandoeningen. Het wordt ook gebruikt als 
diureticum en als bloedzuiverend middel. De plant 
wordt vaak gebruikt als ingrediënt in theeën, 
tincturen en supplementen. 
 
Naast  de medicinale eigenschappen is de brandnetel 
een bron van vitaminen en mineralen zoals calcium, 
magnesium, ijzer, vitamine C en caroteen. En het kan 
gebruikt worden om bijvoorbeeld thee of soep van te 
maken. Hiervoor dient men de jonge bladeren te 
plukken. Oudere bladeren bevatten meer nitriet. De 
jonge bladeren hebben een frisse muntachtige smaak.  
 
Bij het plukken van de brandnetels is het verstandig 
voorzichtig te werk te gaan en eventueel 
handschoenen aan te trekken. Door het koken wordt 
de brandende stof uit de haren verwijderd. 

 Isabel Weinbeck 
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Kievit 

Latijnse naam: Vanellus vanellus 
Familie: Charadriidae (Plevieren) 
Status: Rode lijst gevoelig, sinds 

2015. 

De kievit is een van de meest 
kenmerkende (weide-) 
vogelsoorten van ons land. Hij is 
voornamelijk te herkennen aan zijn 
kuif, zijn zwart-witte kleed en zijn 
unieke brede vleugels. Deze 
hebben een belangrijke rol in de 
baltsvlucht, waarbij het mannetje 
spectaculaire buitelingen maakt en de zwart-witte 
ondervleugels goed zichtbaar zijn.  
Op rug heeft hij een groene en paarse metaalglans. 
Het vrouwtje is minder contrastrijk getekend en 
gekleurd en heeft een kortere kuif. De kievit dankt zijn 
naam aan zijn geroep ‘kievit, kievit’. Zijn vleugels 
maken ook een opvallend geluid. 
 

Leefgebied 
De kievit leeft in een open landschap van vrijwel 
uitsluitend agrarisch gebied (graslanden en akkers). 
Hij bereikt de hoogste dichtheden in Laag-Nederland, 
in vochtige, open graslanden en in Hoog-Nederland in 
boerenland met een afwisseling van maïs en gras. 
Broedt graag in kort gras, afgewisseld met kale 
plekken, of in b.v. een maisakker. Buiten de broedtijd 
is hij vooral te vinden in open grasland en bouwland, 
ook wel in zeer ondiep water. 
In ons gebied trekken ze vaak vanuit de akker naar 
een voedselrijke plasdras. 
De kievit trekt bij strenge winters weg vanaf 
november en komt terug vanaf half februari.  

Broeden 
Het mannetje heeft soms meerdere 
vrouwtjes. Het nest is een kuiltje in de grond, 
bekleed met strootjes. Van begin maart tot in 
juni legt de kievit eieren, met een piek eind 
maart tot begin mei. Een kievit heeft één tot 
twee broedsels per jaar, meestal 4 eieren. 
Vooral het vrouwtje broedt. De broedduur is 
26-29 dagen. De jongen (nestvlieders) zijn 
met 35-40 dagen vliegvlug. Ze verdedigen het 
nest zeer fel tegen belagers, waardoor 
andere soorten graag onder de 
beschermende paraplu broeden. 

 
 

Voedsel 
Ze eten allerlei ongewervelden die op of vlak onder de 
grond leven. Dit zijn vooral regenwormen, maar ook 
allerlei soorten insecten en hun larven, spinnen, 
slakjes. Het is een oogjager, hij zoekt voedsel op 
kenmerkende plevierenwijze: lopen, stilstaan, pikken 
etc. De kievit gebruikt ook het gehoor om prooi te 
vinden.  
 

Bedreiging en bescherming 
Europees gezien is de populatie nog niet bedreigd, 
maar in veel Europese landen wel en staat de kievit op 
de Rode Lijst. De soort heeft vooral te lijden van 
intensivering van landbouw (vaak en vroeg maaien, 
lage waterpeilen, toenemende eenvormigheid van 
graslanden). Nevenoorzaken van de achteruitgang zijn 
stadsuitbreiding en toename predatie. De kievit wordt 
nog steeds bejaagd in onder meer Frankrijk. 
 

Bron (tevens meer informatie en factsheets): 
https://www.vogelbescherming.nl/ontdek-
vogels/kennis-over-vogels/vogelgids/vogel/kievit 

VOGELKENNIS 

Heeft u interesse in 3 meter brede bufferstroken naast de verplichte meter langs uw watervoerende 

sloten? Wij hebben nog ruimte om deze bufferstroken in te tekenen. 

Voor meer informatie of interesse neemt u contact op met 

menzehofman@collectiefmiddengroningen.nl 

Foto: Wim Hartman 

Foto: Wilco van der laan 


